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Doctor en filosofia i exdirector de l’arxiu
històric de Sabadell, acaba de dirigir una
obra sobre el Gremi de Fabricants

Els historiadors s’han llicenciat d’allò que alguns neguen, els
orígens. I Origen va ser considerat un dels pares de l’església
que, en seu llibre Principis, explicava que “hi ha fets impossibles
que es tracten d’històrics i mai han succeït, i n’hi ha d’altres,
que sent possibles, tampoc han succeït”.

La semblança d’avui parla d’un professor d’història econòmica
d’Espanya, de Catalunya i de l’empresa a la Universitat de
Barcelona: Josep Maria Benaul i Berenguer. Nascut el 1951 al
carrer Major de la Creu Alta, és doctor en Filosofia i Lletres, va
ser director de l’arxiu Històric de Sabadell entre 1986 i 1991, i
acaba de dirigir la publicació El Gremi de Fabricants de
Sabadell: Organització empresarial i ciutat industrial. Ens va
rebre a casa seva en un despatx ple de llibres, amb una gran
finestra, però a mitja tarda, mal il·luminat.

M’ha sorprès que un home com vostè visqui al carrer Joan Vila
Cinca, fundador de l’Acadèmia Belles Arts de Sabadell, i al
número 68, d’un maig d’últimes esperances. Ho va fer expres-
sament?
Ni molt menys. La raó per la qual visc aquí és perquè a la famí-
lia hi teníem una tieta soltera, de la qual me’n vaig haver de fer
càrrec quan van morir els meus pares. Com que jo aleshores
vivia en un pis petit, vaig comprar aquesta casa anglesa amb
una mica més d’espai... Però t’has deixat un parell de detalls.
D’entrada, com a curiositat, que en aquesta mateixa casa hi va
viure, segons  el cens de 1936, Enric Mampel Martí, un desta-
cat anarquista sabadellenc. I d’altra banda, de petit ja havia tin-
gut relació amb aquest carrer, ja que quan estudiava a l’Escola
Pia, tenia un company que vivia a la casa del número 64, on
vam passar llargues sessions nocturnes d’estudi.

Per tant, la Creu Alta se la coneix de pe a pa...
Sense cap mena de dubte. Jo sóc nascut al carrer Major l’any
1951, en un pis de lloguer gran però molt vell, on vaig viure fins
l’any 1972. Aleshores me’n vaig anar amb els pares a la
Concòrdia fins que em vaig independitzar mig any a Barcelona.
Després vaig tornar a Sabadell a la Creu de Barberà, i el 1977
al carrer Fra Batlle i, finalment, després de la mort el 1982, del
meu pare, i el 1987, de la meva mare, vaig venir a viure el 1989
al carrer Vila Cinca amb la tieta.

Els seus pares havien nascut a la Creu Alta?
No, cap dels dos havia nascut a Sabadell. El meu pare era ara-
gonès, tot i que de ben petit, als 9 anys, ja va venir a viure a

Josep Maria Benaul,
historiador

Sabadell i es va passar la vida treballant de contramestre tèxtil.
Era d’aquells obrers qualificats que va estudiar un any a l’Escola
Industrial i va aprendre d’altres contramestres. I la meva mare,
en canvi, era d’Artés, un petit poble del Bages, i va venir a viure
a casa d’uns cosins que tenia a la Creu Alta per entrar a treba-
llar de teixidora a la fàbrica del Manuel Gorina. La feina li va
durar fins que em va tenir a mi, i com que en va quedar molt
debilitada, va passar a fer de modista a casa. Els últims anys
també va estar relacionada amb alguna empresa dedicada a la
confecció i va portar una tintoreria, però aquesta etapa va ser
molt curta.

Veig que la història, sigui conjuntural o familiar, se la sap de
memòria...
Són els meus orígens... Em vaig començar a interessar per la
història als 13 o 14 anys, quan els llibres que més admirava
eren els d’història i a l’escola dominava clarament la Geografia.
Tot i així, en aquella època no tothom tenia molt clar què estu-
diar i per què. El plantejament que em vaig fer va ser: “Faig la
carrera d’història, i més endavant, si van bé les coses, podré
arribar a ser professor d’institut”. I quan em va tocar fer Preu,
va coincidir que l’Escola Pia deixava de fer el de lletres i s’aca-
bava d’inaugurar l’Institut Sabadell-Terrassa a la carretera de
Terrassa, on ara hi ha els mossos d’esquadra. És per això que
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na a la Facultat de Lletres a Bellaterra, el Josep Termes, director
que vaig tenir de la tesina, em va proposar d’anar a treballar a
la Universitat de Girona. Hi havia una vacant perquè s’havia
posat malalta una professora i s’havia de cobrir. I al cap d’un
mes de proposar-m’ho ja estava donant classes de dos cursos.

Aquest devia ser el seu gran aprenentatge.
I tant, perquè em va obligar a llegir una barbaritat! Me’n recor-
do que els apunts que jo tenia de la carrera de les dues assig-
natures que em van assignar, només arribaven a 5 pàgines. No
perquè jo no hagués anat a classe, sinó perquè havia tingut un
professor que no feia classes per prendre apunts, sinó que por-
tava moltes lectures, explicava anècdotes... I els apunts que jo
podia tenir no eren l’esquema d’un possible manual. Per això
vaig haver de llegir molt per, de mica en mica, anar estructurant
les assignatures que impartia.

Els primers alumnes que va tenir devien anar una mica per-
duts...
És clar, acabar la carrera i que de seguida et posin com a pro-
fessor a donar classes d’Història Política i Història Social... no és
gens fàcil. Però vaig tenir la gran sort que aquell any hi va haver
una vaga general al mes de gener perquè el ministre Julio
Rodríguez va tenir la idea estrambòtica de convertir els cursos
en anys naturals. I a Girona, la vaga va començar a partir del
febrer, que és quan vaig aprofitar per
seguir recollint informació per les assig-
natures.

I tot això va durar fins el 1987 quan li van
proposar de ser director de l’Arxiu
Històric de Sabadell.
Aquest va ser el meu únic parèntesi amb
la docència degut a que l’Andreu
Castells, fins llavors arxiver, es va posar
malalt i em van demanar de suplir-lo
temporalment. Va ser un any en què vaig
combinar la docència amb l’Arxiu, fins
que es va veure que la malaltia del Castells era irreversible i,
finalment, em van proposar de dedicar-m’hi plenament. En
aquell temps l’arxiu tenia un vessant més ciutadà i funcionava
a través d’un patronat, en el qual personalment ja havia estat
vinculat com a representant del Col·legi de Doctors i Llicenciats.
Allà m’hi vaig estar fins el 1991, quan vaig entregar la tesi i em
van oferir treballar a la Universitat Autònoma i a la de
Barcelona. 

He buscat el seu nom a patatabrava (oi?), una pàgina web on
els estudiants universitaris valoren i critiquen els professors, i no
l’he sabut trobar. 
Una vegada hi vaig anar a parar de casualitat i vaig veure algu-
na ocurrència que citaven d’un conegut professor de les
Balears. T’haig de dir que jo no sóc gaire donat a dir el tipus de
frases que citaven dels professors. A les classes hi ha una part
actoral important per mantenir el personal atent, però no sóc
de sortir del guió parlant de futbol, cinema, o el que sigui. Jo
crec que no aparec a la web perquè fins ara he donat classes a
grups reduïts. A partir del semestre que ve, que donaré classes
a un grup de 100 alumnes, potser de sobte hi surto.
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hi ha una part
actoral impor-
tant per man-
tenir el perso-
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l’ultima etapa abans de la Universitat la vaig passar en aquell
institut que vaig estrenar, sent de la primera generació.

I no contemplava altres possibilitats de la de ser “professor
d’institut”?
Bé, si fas una carrera de lletres, la sortida professional més clara
és l’ensenyament, sigui mitjà o superior. I en aquell moment
ignorava que fent Filosofia i Lletres també podria acabar treba-
llant a una editorial, per exemple. De fet, al llarg de la carrera
vaig començar a donar classes a una acadèmia per agafar ofici,
vull dir que ho tenia molt clar que volia ser professor. A més a
més, suma-li el factor que a Sabadell, de mica en mica, es va
anar invertint més en noves escoles com el Pau Vila, i això enca-
ra em donava més esperances de futur.

I per això finalment es va acabar dedicant a la docència univer-
sitària?
Això va ser per atzar i circumstància. Quan acabava la carrera,
vaig deixar la feina de l’acadèmia per obligar-me a agafar-ne
una altra. Aleshores vaig canviar el meu plantejament i vaig
apostar per fer les oposicions. Però en aquell temps, per fer-les,
havies de tenir el Certificat d’Aptitud Pedagògica (CAP), que
s’aconseguia fent uns cursos o havent tingut alguna experièn-
cia laboral en algun institut. Vaig intentar que m’ho convali-
dessin pel fet d’haver treballat a l’acadèmia, però no va funcio-
nar. I quan em disposava a  fer aquests cursos, em va sortir una
altra oportunitat.

Això va ser el 1973 en acabar la carrera?
No, va ser un any després, quan vaig entregar la tesina per
donar-me més temps. I el mateix dia que vaig presentar la tesi-
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Repassant el seu currículum he observat que vostè ha escrit
majoritàriament sobre la industrialització. La història dóna per
més temes. Per què ha escollit aquest?
M’ho vaig trobar pel camí. Va ser després d’acabar la tesina de
licenciatura sobre els orígens del moviment obrer a Sabadell,
quan em vaig quedar bastant insatisfet, perquè a partir de la
informació extreta no podia explicar res si no entenia les rela-
cions econòmiques del moment. I va ser quan em vaig comen-
çar a fixar en la història econòmica.

I va començar a estudiar la industrialització a Sabadell.
A Sabadell i Terrassa, perquè no es podia explicar separada-
ment. La industrialització és un tema apassionant, de canvi
molt profund, en el que intervenen factors molt decisius. D’on
surt el capital? Com es transfereix la tecnologia? D’on ve la
gent? És un tema proteic, molt dinàmic... I per això m’hi vaig
quedar atrapat fins acabar fent la tesi doctoral La indústria llan-
era a Catalunya, 1750-1870. El procés d’industrialització al dis-
tricte industrial de Sabadell-Terrassa, dirigida per Jordi
Maluquer de Motes.

Per tant, la història econòmica és la base de la història?
A veure... Hi ha fets històrics que no han estat causats fona-
mentalment per factors econòmics, com per exemple, la guer-

ra civil espanyola. Ara bé, si ens fixem
en els processos a llarg termini, la his-
tòria econòmica és essencial, sí.

Anem a parlar de l’últim llibre que
vostè ha dirigit: El Gremi de Fabricants
de Sabadell: Organització empresarial i
ciutat industrial. 450 anys hi caben en
494 pàgines?
S’ha demostrat que sí. El que passa és
que el llibre té un desequilibri impor-
tant ja que els primers 250 anys del
Gremi de Fabricants, que és l’època
més llarga, la cobrim amb només 50
pàgines. I no perquè ho haguem deci-

dit així, sinó perquè és l’etapa menys investigada. De totes for-
mes, la Lídia Torra, coautora amb mi d’aquesta primera part,
actualment està fent un estudi que va des del segle XVI fins al
XVIII, però és un treball encara en curs. 

L’obra és estructurada en cinc grans etapes històriques que van
des de la fundació del Gremi fins a dia d’avui. Ha costat sepa-
rar-les?
Les etapes són de la història econòmica de Catalunya i Espanya
i encaixen lògicament amb la història del Gremi. La primera
etapa va del 1559 al 1813, quan entra en crisi l’Antic Règim. La
segona, dura fins la primera Guerra Mundial on hi ha un canvi
energètic important. La tercera, s’acaba clarament amb la
Guerra Civil. La quarta, amb el Franquisme. I finalment, la cin-
quena que va d’una crisi a una altra, l’actual.

Ja la prevèieu, la crisi econòmica?
No, però partíem de la crisi de la indústria tèxtil dels anys 70.
La crisi ecònomica no la vam preveure perquè el Gremi de
Fabricants ens va encarregar el llibre a la primavera del 2007 i

Hi ha fets histò-
rics que no han
estat causats
per factors eco-
nòmics però si
ens fixem en
els processos a
llarg termini,
la història eco-
nòmica és 
essencial

dos anys després ja sortia d’impremta. Vam tenir molta feina,
però també vam jugar amb l’avantatge que ja existien 4 tesis
sobre la indústria llanera fetes prèviament pels mateixos autors
que participen al llibre. En aquest material, l’entitat no era el
centre d’estudi, però sí el seu context. I això ens va permetre
tenir una base sòlida amb la que començar a treballar.

I del Gremi no se n’havia fet cap estudi fins ara?
Hi havia molt poc material. De fet el Gremi ens va demanar que
no féssim cap obra de recerca perquè amb un any i mig no tení-
em gaire temps a fer una obra d’aquestes característiques. Però
tot i així, hem acabat fent nova recerca a la base que ja teníem. 

Amb només 376 habitants a Sabadell a principi del segle XVI,
dóna la sensació, com dieu al llibre, que la vila era “buida” com
per pensar a fundar un Gremi de Fabricants.
Hem de partir de la idea que la indústria llanera als segles XVI i
XVII era una indústria clarament vilatana. Si fins a l’època
medieval aquesta indústria havia estat urbana, ara el tèxtil
abandona les grans ciutats i se’n va al camp per buscar mà d’o-
bra més barata, menys impostos, menys restriccions gremials...
I per tant, diríem que és una indústria que no està centrada en
una localitat concreta, sinó en una nuvolosa de viles que van
des del Llobregat fins al Pirineu, altrament dit, l’interior de la
Catalunya Vella.

I era representada d’alguna manera aquesta indústria?
Sí, amb gremis locals que s’anaven creant espontàniament per
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estructurar aquesta indústria. La qual cosa ja et demostra com
d’important començava a esdevenir la indústria llanera. “La
necessitat crea l’òrgan”, que deien. Doncs bé, es va crear l’òr-
gan perquè hi havia unes demandes, i la funció principal d’a-
quests gremis era regular l’activitat manufacturera.

A la presentació del llibre, el catedràtic d’història contemporà-
nia de la UAB, Borja de Riquer, explica que si Catalunya va ser
la fàbrica d’Espanya, Sabadell podia ser perfectament el princi-
pal centre industrial llaner de tot l’Estat Espanyol.

Això ho era, però a partir de la segona meitat del segle XIX.
Abans hi havia ciutats llaneres molt més importants a Espanya
com ara Segovia o Alcoi, per exemple. I a partir de 1850, d’una
forma espontània i ràpida, Sabadell va començar a despuntar.
D’una banda, perquè aquesta indústria vilatana va donar una
dinàmica de producció molt superior a Catalunya en compara-
ció a altres llocs d’Espanya. I de l’altra, perquè era molt difícil
que l’activitat drapera s’industrialitzés a gran escala en un lloc
que no fos Catalunya, bàsicament perquè ja comptàvem amb
una àmplia base manufacturera liderada pel cotó.

I els puntals d’aquestes viles catalanes eren Sabadell i Terrassa...
Exactament, que té molt a veure amb l’especialització del pro-
ducte que van fabricar aquestes dues viles. Aquí es fabricava un
drap de bona qualitat, que comparat amb els d’inferior quali-
tat d’altres localitats, el nostre producte tenia molt més mercat
a Espanya. I, a més, el drap d’inferior qualitat va acabar sent
substituït pel cotó.

I aleshores el Gremi de Fabricants esdevé una patronal...
...amb tasques i obligacions superiors a altres patronals, perquè
aquesta era la patronal d’una ciutat fàbrica. I per tant, com que
tota la ciutat era un sistema productiu, havia d’intervenir en
molts aspectes. És per això, que el Gremi va deixar de ser una
entitat on s’hi barrejaven paraires propietaris de la llana i para-
ires artesans, i només en van quedar els empresaris.

Amb el llibre també he descobert que no només Sant
Sebastià és patró d’aquesta entitat, sinó que també
l’acompanya Sant Roc.
És veritat. Des de l’entitat es celebra principalment
Sant Sebastià per la ubicació de les festivitats. Sant
Sebastià és el 20 de gener, i Sant Roc és el 16 d’agost.
Tot i així, a l’època preindustrial, es celebrava el dia de
Sant Roc com a patró principal del Gremi. Fins que a
principis del segle XIX, els empresaris van començar a
estiuejar i, atès que Sant Sebastià és a principis d’any
i et permet tancar comptes amb l’any natural, van
començar a celebrar més Sant Sebastià. Però fins ales-
hores, el Sant principal era Sant Roc.

Avui en dia s’han perdut tots aquests oficis que
esmenta el llibre?
Alguns s’han perdut fa molt de temps. Abans, el tre-
ball a mà implicava unes qualificacions que ja en el
segle XIX, quan el treball es mecanitza, es perden de
cop. Hi ha una aristocràcia obrera que conserva algu-
nes qualificacions com són les nuadores, les cosidores

de peces que encara fan treball manual, els contramestres que
munten els telers... però la resta s’ha desqualificat perquè el
que fa la feina és la màquina.

Deixi’m que li pregunti per l’actualitat. Després dels casos de
corrupció, la sentència que mai arriba de l’Estatut, les consultes
populars... Creu que està creixent l’independentisme?
Sí, perquè fins i tot jo me n’he tornat i crec que és la millor alter-
nativa. Tot i així, com deia Ferran Mascarell a un article a La
Vanguardia: “l’independentisme, si no té projecte de país, no
anirà enlloc”. I crec que té tota la
raó. Hem de saber què volem ser
culturalment, quin medi ambient
volem... Per exemple a Escòcia,
l’independentisme està creixent
perquè el Partit Nacionalista
representa un projecte i arrossega
el país. I en canvi a Catalunya, la
classe política és de molt baix
nivell, i l’independentisme no és
una excepció. La qüestió és que si
volem tenir alguna probabilitat d’aconseguir alguna cosa, hem
d’arrossegar aquest sector que ara per ara no és independen-
tista i que tampoc creu que la classe política hagi de ser la que
és. Les consultes populars estan bé, però encara falta engrescar
a aquesta altra part de la població i explicar-los que amb la
independència no volem posar més fronteres, sinó decidir per
nosaltres mateixos.

Un llibre per acabar l’entrevista.
Sóc bastant de llegir novel·la, i sobretot americana. I et reco-
manaria per exemple, Philip Roth i la seva trilogia composada
per les novel·les Pastoral americana, M’he casat amb una comu-
nista (Premi Pulitzer) i La taca humana.

Moltíssimes gràcies per dedicar-nos aquest temps.
A tu.

L’independentisme
és la millor 

alternativa però,
com diu Ferran

Mascarell, si no té
projecte de país 
no anirà enlloc


